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 Sessió ordinària del dia 23 de juliol de 1996. 

 
A la vila d'Artà, el dia vint-i-tres de juliol de mil nou-cents noranta-sis, 

quan són les vint hores, es reuneixen al Saló de Sessions de la Casa Consistorial 
els Srs. Regidors anotats al marge, a l'objecte de celebrar sessió ordinària, en 
primera convocatòria, sota la presidència del Sr. Batle, Sr. Montserrat 
Santandreu Ginard, assistit per el Secretari accidental, Sr. Mateu Llodrà 
Sansaloni. 
 

ACLARIMENT DEL GRUP PSOE. 
 

Abans de començar a tractar l’ordre del dia, el regidor del PSOE, Sr. 
Llinàs, exposa que en dues manifestacions efectuades pel Sr. Batle als mitjans 
de comunicació i en la còpia de l’acte que han rebuda, es diu que el PSOE va 
votar en contra de l’encàrrec del projecte  del teatre. El Sr. Llinàs diu que això 
no es  així sinó que varen votar a favor i que espera que es podrà demostrar 
aquesta afirmació mitjançant la cinta magnetofònica de l’acta. 

El Sr. President mostra estranyesa davant aquesta situació ja que ell ho 
recorda tal i com es descriu a l'acta, que votaren en contra. 

El Sr. Secretari accidental manifesta que a l’ordre del dia d’aquesta 
sessió no es preveu l’aprovació del acta de la sessió anterior i que, per aquest 
motiu i donat que no hi ha la Sra. Secretària que va assistir a aquella sessió, 
s'haurà d'esperar a la pròxima per aclarir aquest tema. 
   Estant conformes tots els grups amb el que manifesta el Sr. Secretari 
accidental, es procedeix a tractar l’ordre del dia de la sessió ordinària d’avui. 
 

1.- PRESA DE POSSESSIÓ DEL SR. BENET CAPÓ CURSACH 
AMB SUBSTITUCIÓ DEL SR. JOAN-ANDREU VIVES CIFRE. 
 

El Sr. Batle exposa que, tal i com saben tots els assistents el Sr. Joan-
Andreu Vives Cifre va dimitir del seu càrrec de regidor per no poder-hi dedicar 
 tot el temps necessari. 

Que la Junta Electoral Central ha expedit la credencial de regidor a 
favor del Sr. Benet Capó Cursach per estar inclòs a la llista de candidats 
presentada pel Grup Independents d’Artà. 

A continuació el Sr. President demana al nou regidor si vol prometre o 
jurar el seu càrrec i el regidor  
contesta que vol prometre. Aleshores el Sr. Batle li 
formula la pregunta de rigor, que és contestada afirmativament : “Prometeu 
complir fidelment les obligacions del càrrec de regidor amb lleialtat al Rei i de 
guardar i fer guardar la Constitució com a norma fonamental de l’Estat”. La 
Corporació, per unanimitat, declara al Sr. Capó integrat a la mateixa. 

Acte seguit, el Sr. President manifesta que el Sr. Capó seguirà 
encarregant-se, juntament amb el Sr. Sureda, del manteniment i supervisió dels  
serveis de la Colònia de Sant Pere; però això ho farà en la seva condició de 
regidor i no en la de personal eventual com ho venia fent fins en el dia d’avui. 
 

2.- APROVACIÓ, SI DE CAS, DEL COMPTE GENERAL. 
 

Es dóna compte de l’expedient tramitat per a l’aprovació del Compte 
general de 1995. 

El Sr. President manifesta que aquest compte va ser aprovat per la 
Comissió especial de comptes; que, posteriorment, ha estat exposat al públic 

mitjançant anunci al B.O.C.A.I.B., sense que s’hagin presentat reclamacions, i després aprovat per 



segona vegada per la mateixa comissió. Ara correspon a la Corporació en Ple, si així ho considera, aprovar-lo 
definitivament. 

El Sr. Silva manifesta que el seu grup s'abstendrà a la votació ja que no formen part del grup de govern i 
no han  participat en la confecció del compte. 

Posat l’assumpte a votació, es va aprovar amb el següent resultat: 
- Vots a favor: 10 (I.A. i P.P.) 
- Abstencions: 3 (PSOE). 

 
 

3.- APROVACIÓ PROVISIONAL, SI DE CAS, DE LES MODIFICACIONS DE LES NORMES 
SUBSIDIÀRIES. 
 

El Sr. President explica els motius pels quals es fa necessari modificar les Normes Subsidiàries. 
Després passa a enumerar les principals modificacions que es proposen i que figuren a la memòria 

redactada per l’arquitecte municipal, Sr. Mateu Carrió Muntaner. 
El Sr. Sureda (P.P.) manifesta que li pareixen bé aquestes modificacions, ja que d’aquesta manera es 

donarà agilitat als propietaris per a poder urbanitzar; per la qual cosa, el seu grup fa una valoració molt  positiva. 
    

El Sr. Silva (PSOE) diu que, al seu grup, també els pareixen bé les modificacions, si bé volen fer una 
sèrie de puntualitzacions: 

- Les modificacions arriben un poc tard. 
- Consideren que l’adaptació és correcta, si bé els preocupa la suspensió a les finques majors.  
- Pensen que és desmesurada l’amplària de 7 metres per als camins rurals, contemplada a l’article 126 de 

les Normes, i troben que és suficient una amplària de 5 metres. 
Jaume Sureda diu que els  7 metres es refereixen a l’amplària entre el tancament de les finques i no a la 

del  camí. 
Després de breu deliberació per part de tots els grups, es va acordar per  

unanimitat extreure l’article 126 de la proposta i estudiar-lo de nou a una pròxima comissió d’urbanisme. 
 

A continuació, el Sr. President manifesta que hi ha un tema dins aquest apartat que no estava previst 
quan es va confeccionar l’ordre del dia i es tracta de dividir en dues la que avui forma la unitat 2 de Sòl 
Urbanitzable (Sa Clota) per a convertir-les amb les unitats 2 i 6 i que seria del tot convenient tractar-lo juntament 
amb les altres modificacions proposades. 

El Sr. Secretari accidental manifesta que la Corporació haurà de votar si es tracta o no aquest tema, ja 
que no estava previst com ja s’ha dit abans. 

Posat l’assumpte a votació, per unanimitat s’acorda tractar-ho. 
 

Exposa el Sr. President que del que es tracta, com ja ha exposat anteriorment, és de formar dues unitat 
amb el que, en aquests moments es l’unitat 2: la unitat 6 de 4.610 metres quadrats que comprèn els solars situats 
a la part dreta del carrer de Na Carretó i la que continuarà essent la unitat 2 de 11.590 metres quadrats que estarà 
formada per la resta dels terrenys. 

Aquesta divisió, continua explicant el Sr. President, es fa donat que la part que forma la nova unitat 2 és 
molt dificultosa de posar en funcionament i això fa que els altres que volen formar la junta de compensació no ho 
poden fer. 

El Sr. Sureda del P.P. diu que el seu grup hi està d’acord. 
El Sr. Silva diu que al seu grup els pareix correcte aquesta proposta.  
Posat l’assumpte a votació, per unanimitat, i en conseqüència, amb la majoria absoluta legal requerida 

per l’article 47-3.1 de la Llei Reguladora de les Bases de Règim  Local, s’acorda: 
1.- Aprovar provisionalment la modificació de les Normes Subsidiàries tal i com ha estat redactada per el 

Sr. Arquitecte municipal, excepte l’article 126. 
2.- Remetre l’expedient a la Comissió Insular d’Urbanisme instant a la seva aprovació definitiva. 

 
4.- PRECS I PREGUNTES. 

 
El Sr. Batle manifesta que el Grup Socialista ha presentat dins el termini que pertoca i en la deguda 

forma quatre mocions, però no han estat incloses a l’ordre del dia degut a que l’equip de govern ha considerat 
que no són de competència municipal i correspon tractar-les a altres nivells. 



El Sr. Llinàs del PSOE diu que considera que, segons el ROF, el Sr. Batle té dos mesos per incloure-les a 
l’ordre del dia. Aquest dubta d'aquesta obligatorietat i que ho consultarà, ja que és al Batle a qui pertoca 
confeccionar-lo i creu que les mocions transcendeixen la competència municipal. 

El Sr. Silva, del PSOE, manifesta que no només hi ha la pregunta referida al Sr. Cañellas sinó que n’hi ha 
d’altres que son de competència municipal. 

Acte seguit el Sr. President demana al Sr. Silva que passi a llegir les preguntes formulades pel PSOE, que 
igualment que les respostes de l’Alcaldia, són les que es transcriuen literalment: 
 

1ª.- Quina opinió tenen els grups I.A. i P.P. sobre la possible posada en funcionament d’una segona aula 
de preescolar per absorbir les sollicituds desestimades en un principi, degut al cobriment del cupo pel curs 96-97 
al collegi públic de “Na Caragol”. 

Resposta: El Sr. Gabriel Tous, del grup Independents, en la seva condició  de regidor de Cultura contesta 
a la pregunta de la següent forma: 

Manifesta que el nivell educatiu de Preescolar ja no existeix i en aquest moment s’ha de parlar 
d'Educació Infantil. 

Diu que l’Ajuntament ha dedicat tots els esforços necessaris perquè els pares puguin escolaritzar els seus 
fills allà on ho desitgin, sobre tot els del primer any d’escolarització. Però que en aquest sentit, aquest Consistori 
no ha rebut cap petició de recolzament dels pares que volen dur els seus fills  a l’escola pública de Na Caragol, si 
bé com a membre del Consell Escolar sap que hi ha pressions. 

El Sr. Silva, del PSOE, diu que la pregunta ve donada perquè el passat 31 de maig el President i el 
Tresorer de l’APA, el Director del collegi i ell mateix es varen reunir amb el Sr. Llinàs del MEC i aquest senyor 
va dir que si l’APA, els grup polítics i evidentment l’Ajuntament haguessin pressionat amb el mateix sentit, hi 
hagués existit la possibilitat de crear una nova aula. 

El Sr. Tous exposa que amb anterioritat a la data de la visita citada per el Sr. Silva, el Sr. Batle i el propi 
Sr. Tous es varen entrevistar amb el citat Sr. Llinàs i els va dir que els esforços del Ministeri amb educació 
infantil anirien dirigits als pobles que encara no tenien educació infantil de tres anys i que aquesta cobertura seria 
sempre la prioritària. 

El Sr. Silva diu que el Sr. Llinàs els va dir que si l’Ajuntament volgués construir una aula, el Ministeri 
posaria l’equipament.  

El Sr. Tous diu que això no es així i que en aquest cas s’hauria de desdoblar un curs, cosa que 
administrativament és impossible. 

Seguidament hi ha una sèrie d’intervencions del Sr. Tous i Silva defensant les seves postures. 
 

2ª.- Per què no funciona el reglament de participació ciutadana aprovat fa més de dos anys per aquest 
ajuntament? 

- Per què no funciona el registre municipal d'entitats ciutadanes?. 
- Per què no es fa arribar la informació corresponent a les entitats registrades correctament: els acords del 

ple, comissió, comissió de govern, etc, (tant sols reben fullets d’exposicions)? 
Resposta: El Reglament de Participació Ciutadana funciona en la mesura que les entitats locals en fan 

ús... 
- El Registre municipal d’entitats ciutadanes funciona perfectament, està permanentment actualitzat i el 

constitueixen 40 entitats reconegudes dins l’àmbit municipal. 
- D’acord amb el que dicta el Reglament en l’apartat que parla sobre participació ciutadana davant la 

Corporació (art. 24, 25 i 26) l’Ajuntament està obligat a remetre ordres del dia i còpies d’actes a aquelles entitats 
que ho hagin sollicitat formalment al Batle, cosa que tan sols han fet dues entitats i a les quals, per descuit de no 
haver-les incloses dins la base de dades pertinent, encara no se'ls ha estat remesa aquesta informació. Així i tot, 
ahir mateix s’esmenà aquesta falta i a partir d’ara seran corresposts d’acord amb la seva petició. 
 

3ª.- A què es degut la desaparició de la comissió de festes que tant ha tengut a veure en l’organització, 
promoció i èxit de les festes de Sant Salvador anys enrera? 

No creu el regidor delegat que el seu personalisme pot rompre una dinàmica de funcionament 
participativa del poble en l’organització d’unes festes populars?. 

Resposta del Sr. Tous, Regidor de Festes: La comissió de festes com a element polític o administratiu 
degudament constituït, no ha existit mai a Artà. El que sí hi ha hagut ha estat un grup de persones que han donat 
el seu recolzament i ajut al regidor de festes pertinent i ha servit com a element merament consultiu, el qual duia 
a terme la seva activitat a mode d’assemblea general. Cada vegada que es convoca es reuneixen tots els seus 
membres. Aquest sistema em semblava poc operatiu. Per tant s’ha  canviat el mode d’establir contacte amb 



aquelles persones que he cregut em podrien donar una mà a l’hora de confeccionar el calendari i el programa de 
festes. Per tant la comissió de festes segueix existint però amb uns canvis importants en la seva composició (han 
canviat algunes persones) i el seu sistema de funcionament, no hi ha reunions generals on tothom opina de tots 
els temes, sinó que les consultes es fan a nivell particular a aquelles persones que poden aportar idees i, sobretot, 
feina sobre temes concrets. Fins i tot la implicació d’aquestes persones en l’elaboració i duta a terme de dites 
activitats ha augmentat, ja que algunes d’elles han estat delegades, i per tant són responsables d’actes concrets. 
Per  tant, des del moment en què hi ha persones que tenen competències delegades per a prendre decisions en el 
tema de festes, crec que el parlar de personalisme del regidor és absolutament desorbitat i demostra un total 
desconeixement del tema. 
 

4ª.- La remodelació de la plaça nova (Conqueridor), una vegada acabada, quin és el cost global de 
l’obra? 

- L’obra es composava de tres fases. Quin ha estat el seu desglossament econòmic? 
- Quina despesa ha fet l’ajuntament a l’empresa adjudicatària a la data d’avui? 
- Quin és el deute respecte a aquesta obra? 
Resposta: El cost global de les obres efectuades a la plaça del Conqueridor pel que afecta a les arques 

municipals és de 3.542.283 pessetes, corresponents a la fase d’embelliment (3.057.656) pel que fa l’apartat 
d’enllumenat i 484.627 pel que fa a mobiliari urbà). 

Pel que fa a les obres de pavimentació, aquestes han estat costejades per la Conselleria d’Agricultura del 
G.B. 

De les obres prèvies d’excavació i compactació que realitzà l’empresa adjudicatària a petició de 
l’Ajuntament i amb l’autorització de la Conselleria encara no s’ha registrat la corresponent factura, tot i que hi ha 
una partida prevista de 5.300.000 per costejar-la. Respecte d’aquesta obra, l’Ajuntament no té cap deute contret 
formalment ni amb aquesta ni amb cap altre empresa a la qual se li hagin manat feines municipals. Quan es 
presenti la factura i passi tots el procediments legals preceptius, en el cas d’aprovar-la, serà quan es contraurà una 
obligació de pagament. 
 
 

5ª.- Quines empreses utilitzen l’escorxador municipal i amb quina freqüència?. 
Requereix totes les condicions i requeriments per a la seva homologació i, per tant, adaptació a la 

normativa europea per a dur la tasca adient?. 
Quina és la darrera data que ha rebut una inspecció sanitària per part de la Conselleria de Sanitat i 

Consum?. 
 Les empreses que utilitzen l’escorxador municipal actualment, amb una periodicitat setmanal, són quatre 

i responen als següents titulars: 
- Jordi Melis Llull. 
- Maria Ferreiro Guzmán. 
- Superflama, C.B. 
- Francisca Sureda Ferrer. 
Pel que fa a si compleix o no la normativa europea suposam que, com la totalitat d’escorxadors 

municipals de les Illes, no la compleix. 
Allò que si compleix escrupolosament és la normativa autonòmica com a escorxador municipal que és 

sempre que no transgredeixi l’àmbit local, i així ho confirmen les visites setmanals del veterinari comarcal 
competent els dies de sacrifici i la darrera inspecció de la Conselleria de Sanitat i Seguretat Social el passat mes 
de març ( que s’esmenaren les deficiències que s’hi detectaren). 
 

6ª.- Amb quina periodicitat es duen a terme les proves analítiques de l’aigua potable de la xarxa dels 
diferents nuclis urbans d'Artà i la Colònia? 

Quina es l’empresa que fa les anàlisis? 
Quin es el seu cost anual? 
Resposta: La periodicitat en què s’efectuen les analítiques d’aigua potable als pous municipals és 

mensual (dins els primers deu dies de cada mes). 
L’empresa que duu a terme aquestes analítiques és el Centre d’Anàlisis Biològiques, S.A., de Manacor. 
El cost anual previst és d’unes 100.000 pessetes. 

 
7ª.- Els diferents parcs infantils del municipi es troben amb un estat llastimós.  
Perquè l’Equip de Govern no els cuida amb un poquet de més sensibilitat? 



Té previst un pla global de millorament constant de la totalitat dels parcs del municipi? 
Resposta: L’Equip de Govern és conscient de l’estat en què es troben els diferents parcs infantils. És per 

això que s’estan fent gestions per renovar-los tots paulatinament i d’aquí que es preveiés la corresponent partida 
pressupostaria per, dins el mes de setembre, iniciar la renovació d’alguns d’ells. 

8ª.- Sap l’equip de govern que el jardí botànic situat a la pujada de Sant Salvador es troba en una situació 
d’abandonament total? 

L’equip de govern sap perfectament quina és la situació de la zona situada entre Ses Escoles i Sant 
Salvador, on l’anterior Consistori hi preveia una jardí botànic, però també sap de les enormes dificultats i 
esforços que ha suposat pels serveis municipals dur a terme aquesta iniciativa dins uns terrenys tan poc propicis, 
la qual cosa ha suposat un replantejament de prioritats. 
 

I no havent-hi més assumptes a tractar, quan són les vint i una hores i vint minuts, s'aixeca la sessió, de la 
qual, com a Secretari, don fe. 


